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Prenumuata 
Rocznie • . marek 120.-
Półrocznie 60.-
Kwartalnie 30.-
Miesięcznie IO.-

Zgierz, 

Wiadomości miejskie. 

·, 

Termin zapisów na Długoterminową Potyczk.ę Państwo· 
ą z 1920 r. prz~dłużony został do dnia 30 czerwca 1921 r. 

Wycleczk.a do Llsk.owa. Wydział Powiatowy Sejmiku Łódz
iego organizuje w dni.u. 25, 26 i 27 czerwca r. b. wycieczkę do 
iskowa dla mieszkańców powiatu (płci obojga) celem zapozna
ia się z tamtejszym przemysłem swojskim. Koszt wycieczki wy
osi Mk. 700.- na osobę, wyjazd nastąpi dnia 25 czerwca r. b., 
godz. 2-ej popołudniu z dworca Kolei · Kaliskiej, powrót. zaś 
godz. 71/ 1 wieczorem dnia 27 . c:terw~a · Zbiórka w dniu wy: 

zdu, t. j. w sobotę, dnia 25 w lokalu Starostwa I OO, pokóJ 
3. Każdy wycieczkowiec obowiązany jest :.:abrać dla siebie 

·wności na 2 dni. 
Chcący brać udział w wycieczkach obowiązany jest zgło· 

ć .się najpóźniej do dnia 15 czerwca r. b. do Magistratu 
wpłacić odnośną sumę pieniędzy. 

„ 
„Wicik.i Tydzień Czerwonego ·Krzyta". Dzięki sprzyjają

m okolicznościom i licznemu . udziałowi zaproszonych osób, 
ynik finansowy ·.Wielkiego Tygodnia Czerwonego Krzyża". jak 
tąd jest w zupełnóści pomyślny. ·W pierwszym dniu kwesty 
znaczkiem 22 maja zebrano do puszek ogółem Mk. 17,544.
drugim dniu 26 maja zebrano ogółem Mk. 11,759.70, w trze· 

m dniu 29 maja zebrano ogółem Mk. 7,283.55. Szczegółowe 
ty pań kwestujących wraz z sumami podane będą wobec b~a-

miejsca w następnym numerze .Gazety Zgierskiej". Przy sto- I 
ach zapisało się z miasta i z . Ltfćmierza z górą 600 osób, na 
tę rzeczywistych członków 1..zerw. Krzyża i złożono składek 
oło 17 tysięcy mk. Koncert orki~try wojskowej w ogrodzie 
Meyerhofie przyniósł dochodu czystego około 30 tysięcy mk. 
Zarząd niniejszego Oddziału Czerwonego Krzyża sepdeczne 

dziękowanie wyraża paniom Koncertorkom i wszystkim ucze
nikom, biorącym udział w organizacji tych przedsięwzięc, a 
ianowicie: p. dowódcy pułku za bezinteresowne użyczenie or
·estry Wojskowej 4 pułku Strzelców Konnych ziemi Łęczyckiej, 
llTcerzom za urządzenie pochodu, oraz p. Sirkisowi za bęzinte· 
wne oddanie ogrodu na koncert. I 

W dniu jutrzejszym 5 czerwca odbędzie się zapowiedziana 
przyszłym tygodniu Wielka Zabawa Ogrodowa na Krzywiu 
d Łagiewnikami, Przygrywać będą dwie orkiestry. - wojsko· 

i cywilna. Gł6wn11 atrakcją zabawy będzie loterja fantowa, 
ra posiada cenne fanty jak mater:ały na ubrania, węgiel, my
, artykuły żywnościowe i t. p. Poczta francuska pobudzi u-

estników do lekkiego, niewinnego listu, tańce odbywać się be· 
na sali, prócz tego konfetti, serpentyny, strzelanie z łuku do 

iazdy i t. p. Bufet dobrze zaopatrzony w trunki i zakąski 
d kierunkiem Sekcji Gospodarczej. 

Sprawo:idanie. Wedłuj? nadesłanego sprawozdania kaso
~o czysty dochód z .Koncertu-Rautu•, urządzonego dnia 21 
Ja r. b. w kinoteatrze • Venus• wynosi mk~ 19087, która to • 
a wpłacona została do kasy Głównego Komitetu Plebiscyto

ito w Ło"Jzi za pokwitowaniem Nt 3389. 

I 
dnia 4 czerwca 
' 192t roku. 

I 

NI 22. 

Cena ogłoszeń 
za wiersz I-szpalt. 5.00 mk . . 

UyGbHzi W saboty. 

W sprawie putstrngania prnpisów o opłatach stemplo· 
wych. Znaczna stosunkowa ilość podań, wnoszonych do Urze: 
dów Państwowych bez uiszczenia należnej opłaty stemplowe1, 
a więc nieza(>patrzonych w przepisane znaczki stemplowe na Mk. · 
10.- od pierwszego ąrkusza, a po Mk. 5.- za ka7.dy d~lszy ar· 
kusz, oraz po Mk. 2.- od każdego załącznika do podania, skła· 
nia Ministerstwo Skarbu do zwrócenia uwagi wszystkich "'.arstw 
społeczęstwa na okoliczność, że opłaty stemplo"'.e stanowią na
równi z podatkami odmienną jedynie formę daniny obow1ązko; 
wej na rzecz Skarbu Państwa. Ministersl'"'.0 Skarbu . pr~ypom1-
na tej drodze ogółowi społeczenstwa nalezyte ~ypełni~nie. tego 
obowiązku, a zaraz~m · zaznacza, że przestrzeganie ?bow1~zu1ących 
w tym względzie przepisów, leży we własnym interesie osób, 
wnoszących podania, gdyż nieuiszczenie należnej opłaty stempl<?· 
wej pociąga za sobą skutki, przewidziane w art. 24 dekretu z dnia 
7 lutego 1919 r. Dz. Pr. Nt 14, (niezałatwienie sprawy) 

i harcerstwa. Dnia 22 maja .b. r. odbylo się · _w Zgierzu 
.zebranie w którym wzięło udzil!ł około 100 osób 1 postano
wiono ~awiązać: .Koło Przyjac_iół. Ha~cerstwa• ~ Zgi~rzu:. Do 
Koła zapisało się 60 osób z oliow1ą7.k1em płacenia . na1mnie1 10 
marek miesięcznej składki. Wybrano Zarząd, · tłozony z 12 · 
osób· w zebraniu powyźszem, jako też i w zapisie na członków 
Koła' wzięli udział przeważnie lutej.si robot.nic~ . . Sądzimr. że ti: 
doniosłą rzecz każdy zechce w miarę moznosc1 P.op.rzec pracą, 
groszem i radą. Zapisy na członków • Koła ~~zy1ac.1ół Har~er· 
stwa" w Zgierzu, przyjmowane ?~. w. kancelarii tute1szego gim· 
nazjum państwowego na Rynku K1hnsk1ego od godz. 9-::-:12, tam· 
że można zasięgnąć wszelkich informacji, dotyczących samego 
ruchu harcerskiego i sprawy współpracy z tym ruchem. 

Zarząd. 

Orawo opałowe. Sekcja Zcprowiantowania sprzedaje drze
wo opałowe bez 02raniczenia po cenie Mk. 40.- za pud. 

Sprzedai cegły. Miejscowi właściciele nieruchomości mo
gą kupić cegłę z uruchomionej przez Magistrat cegielni w Pias
kowicach na reperacje budynków po cenie Mk 3,600.- loco ce
gielnia. Zapotrzebowania zgłaszać należy do Wydziału Budowla
nego Magistratu. 

Uprawa tytoniu. Rozporządzeniem z dnia 10 czerwca 1921 
· r. L. 594 Pr. N1I 21 G. D. M. T. zezwoliło Ministerstwo Skarbu 

rolnikom uprawiać tytoń w roku bieżącym dla własnego uiytku 
wyjątkowo ze zwględu na niedostat~czne jeszcze :taopalrzenia lu· 
dności w wyroby tytuniowe, • „..{)' 

Ministerstwo Skarbu tnia o-· na myśli luiność rolni· 
czą, a więc wiejską, gdyż ~ieszkańcy miast l!lają mo~no.~ zao
patrywania się bez trudności w wyroby tytuniowe w 1stnie1ący~h 
w· miejscu sprzedażach tych wyrobów. 

Mieszkańcy większych miast, którzy oczywiście nie mogą 
yć uważani za rolników, choćby uprawiali jakieś ogródki nie 
mogą uprawiać tytoniu dla własnego użyt~u. tern bardźiej, . ~e 
znajdują się w środowiskach, gdzie stosunki handlowe są łatw1e1· 
sze mogą łatwo uchylić się od kontroli w razie nielegalnej sprze
sprzedaży wyprodukowanych P.rze~ siebie ~i§ci tyto~iowych .. 

Wobec powyższego poda1e się do w1adomośc1 ogólne), że 

.J· 
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Upe8Wll tytOnlu w miasblch jest •roniona i ie osoby niesto
sujlp się do powyiszych przepisów bcdll poci11gane do odpo
wieclzłalnokł karnej. 

Zali.ład Kvlclo•r otwarty jest dla inteligencji. w środy 
kaidego tygodnia. 

- W sprawie- . •r!Ndkbw z 11af'4. Wobec pojawienia się w. 
handlu nafty o niiszym punkcie zapalności, nit wymagają tego 
przepisy, normujllce obrót naft11 i warunki bezpieczeństwa, wsku · 
tek czego zdarzaj11 się częste wypadki nieszczęśliwe przy używa
niu nafty w ~ospodrstwie domowym z powodu łatwego jej wy
buchania l zapalności, Ministerstwo Ldrowia Publicznego zarzą
dziło, aby w wypadkach podejrzanych pobrane były próby naf
ty i przesłane do zbadania i orzeczenia zdatności do użytku do 
Państwowych Zakładów Badania Żywności Przedmiotów Użytku. 
Wobec powyższego Magistrat zwraca się do ludności o zamel
dowanie podobnych wypadków celem wdrożenia odpowiednich 
kroków. 

Na wstępie ' wniosek r . Pomorskiego, żądaj~ k 
wej dyskusji nad kaidlt poszcz~óln11 pozycjll tytułu m i 
dzielnego dla każdej poszczególne) pozycji głosowania, więks 
ki11 głosów przyjęto. 

Tytuł Ili punkt 1 .subsudjum dla Szkoły Kupieckiej• 
sumie Mk. 18,750.- jednogłośnie uch.iwalono: 

• Sumę Mk. 52,500.- przewidzian11 na opał i lokal- dla 
minarjum Nauczycielskiego, burmistrz Swiem: proponuje, z u 
gi na żądanie właściela gmachu, mieszczącego Seminarjum 
niesienia opłaty za lokal oraz ponoszenia zwrctu wyda1k 
związanych z wywoieniem nieczystdści, utrzymywaniem dozor 
domowego i t. p„ podwyższyć do sumy Mk. 75,000.-. 

Radna 'Grodzicka porusza przy okuji sprawę niedomag 
i braku pomieszczeń dla ::.eminarjum Nauczycielskiego, klóre 
inlernat dhl. wych<;>w~nek . mieści się z.dala . od gma~hu. s.zkoJ.neg 
zaś kuchnra zna1du1e się w zupełnre nreodpow1ednre1 ub1kac 
Radna oświadcza, że gmach mieszczący ::.eminarjum posiada j 
szcz jedną większą salę oraz mniejsze· lolfal~. wymagające .pe 
r.ych przeróbek i odświeżenia, a-nadające się w wpełności 
internat dla Seminarjum oraz kuchnię. Właściciel gmachu wo 

.µ...---~·.iskiej_o.pl.:.ty-Czynsi,u-w.zbFania--się---depFe-wadzić-wzmianko a 
-"-----~~-_.::ro.to.k.uLpo~iedzenia---Rady Miejs-~Je' lokale do stanu użyteczności. Należałoby, aby ~agistrat na wl 

z dnia 19 m;ija 1921 r. sny rachunek przeprowadził omówione..~rzez radną przeróbki. 

• 

. ' 

• Pod przewodnictwem burmistrza · Swiercza, przy wspćłudzia- W odpowit!dzi burmistrz Swiercz ·.nadmienia; · że remon1 
-le sekretarza r. Griinberga, w obecno$ci 15 radnych i 3 czi-on- przyloczonych przez przedmówczynie lokal!, wobec przeniesien 
ków Magistratu, pod nieobecność radnych: Borowskie!!O Slanis- w niedalekiej puyszłości ::.eminarjum do własnego gmachu, prz 
ława, Cezaka jakóba Stefana, Chwiałkowskiego, Hertla Michala prowadzać nie należy, w dodatku lokale te· ni.i nadałyby s 
Kamińskiego Ignacego, Morgensterna Abrama, Szymańskie!!O Ale- i wtedy na internat. 
ksandra, Teski Michacła, i Wasilewskiego. Władysława, przyslą- Poczem zgodnie z wnioskiem burmislrza przewidziane 
piono do dalszych rozpraw nad projektem budżetu miejsltiego rok 1921 subsydjum dla Seminarjum Nauczycielskiego podwy 
na rok 1221 w drugim ciytaniu. szono jednogłośnie' do sumy N\k. 75,000.-. . . 

Rozchód. Rozdział. Hl. Wydział Sikoln)'. Subsydjum w sumie Mk. 15,000.- dla bibljoteki im. Bo! e:::: sława Prusa uchwalono jednogłośnie. 
W odpowiedzi na skierowane przez Sitkę zapylanie, dlaczc- w związku z preliminowaniem sumy Mk. tS,750.-

go umieszczono w budżecie Wydzialu ::.zkolnego pozycję na pen· Uniwersytet Ludowy przy Polskiej Macierzy Szkolnej zwraca 
sje dla sekretarza Wydziałtr, której do1ąd nie było, burmistrz uwagę na wysoką opłatę za wstęp na wykłildy, wskutek cze 
Swiercz wyjaśnia, .że w ·związku z projcktowąnym wprowadze- słuchacze Uniwersytetu, wbrew istotnemu przeznaczeniu placó~ 
niem 'm terenie mias1a przymusu sr.kolnego· od nowego roku oświatowej tego rodzaju, rekrutują się głównie ze sfer miejsc 
szkolnego należy wszcząć prace przygotowawcze, celem zdoby- wej inteligencji, a nie ze sfer robotniczych. 
cia odpowiedniego materjalu sta1ys1ycznego. Następnie po zre- Radna Grodzicka przypominając wszczęte w swoim cza 
alizowaniu projektu, Wydział Szkolny cieka szereg prac, jak o- przez dawną Komisję Kulturaln_o· Ośw1atową usilne starania zm 
pie~a nad szkołami, kontrola dziatwy w wieku szkolnym i t. p. rzające do skoordynow~nia wysiłków oświatowych Polskiei .I 
Wobec tego, oraz z powodu innych 1es7.czc prac, jak uporządko- cierzy Szkolnej i Komisji Kulturalno- Oświatowej , które pomi 
wanie archiwum.. miejskiego, stanowi5ko sekretarza szkolnego pośredn ictwa dY.rektora Pogorzelskiego wskutek niechęci i z 
jest ze wszech miar konieczne. woli członków Zarządu Macierzy spełzły na niczem, uniemo· 

Przyczem burmistrz Swiercz, odpowiadając r. Le~vandow· wiając powołanie do życia na terenie miasta Uniwersytetu po 
skiefnu„ ośw iadcza, że z ogólnej ilości potrzebnych przy uealizo- szechnego pod egidą Magistratu, kierowanego priez kompel 
waniu przymusu szkolnego 70 poi:nieszczeń na klasy, Magistrat tn~ i o~znajmione z pracą oświatową jednostki, - wnosi o p 
rozporządza 60·cioma. Zaś pozostałe 10 klas prowadzonych bę- wzięcie uchwały, wyrażającej Zarządowi Macierzy Szkolnej ży 
dzie. w porze popołudniowej w którymkolwiek z lokali sikol- ubolewanie z powodu nieustępliwości i braku dobrej woli w k1 

nych . • runku kompromisowego załatwienia wiadomego zatargu. Had 
W twiązku z preliminowaniem sumy Mk_. 1,260,000.- na Grodzicka zastrzega się. że popie'ra gvrąco wniosek o udziel~n 

dodatek miejski dla nauczycieli szkół powszechny~h burmistrz subsydjum dla Uniwersytetu Ludowego, - uwa~· a atoli, że w 
Swiercz ornajmia, że przeznaczony doda1ck dość skromnej, runkiem powodzenia i należytego rozwoju plac wek o'świa1 
w porównaniu z doda1kami wypłacaniu przez inne zarządy wych. mających charakter dokształcający, jest dpowiednie 
gminne, wysokości, wynoszący zaledwie Mk. 2,000.- miesięczn ie bezpieczenie podstaw finansowych tychże, co uskutecznić rno 
na osobę, il(odnie z uchwałą Komisji Budżetowej ma być wy- jedynie nrząd gminny. Radna oceniając olbrzymie zasłul(i poi 
płacany tylko do I s1ycznia 1922 r. żone przez Macierz Szkolną na polu oświaty ludowej, nie roz 

Uchwalając cytowane zastrzeżenie, Komisja Budżetowa mia· mie jedvnie czem się tłumaczy nieuzasadniona niechęć cz.lonkó 
ta na uwadze ogromne obciążenie budżetu miejskiego wydatkami Macierzy .,,do poczynań oświatowych ze '>trony czynników mi. 
na szkoln iclwo przy równoczesnym braku dostatecnych źródeł skich. Pomijając już dawne nie uwieńczone skutkiem staram 
dochodu, redukowanych w dalszym c iągu przez władze paiist- m.ówczyni po1ępia obecną niechęć Zarząiiu Macierzy, wykaza 
wowe. Miasto przyjmuje na siebie ci~żary związane z utrzyma- w stosunku do zamierzeń dyr. Pogorzelskiego, pragnącego d 
niem gmachów szkolnych i inwentaria, domagać się będzi~ do- prowadzić do skutku porozumienie obu stron . 
statecznego usytuowania na11czyciclstwa prr.ez ::.karb Państwa, od- • Radny Ciapli1iski nie podiiela zapatrywań przedmówcz~ 
mawiając zarazem od 1 stycznia wypłaca nia dobrowolnego do- podnosząc· owocną pracę Macierzy Si kolnej, wykazującą w1 
datku. · żywotności w kierunku podniesienia oświaty ludowej. 

Po powyższym tytuł I Rozdział VII "Wyd1iał Szkolny" je- Wypowiadając się przeciwko uchwaleniu wniosku r. G. 
dnogłośn ie przyjęto. . dzickiej, burmistrz ::.wiercz oświadcza, że wina nieporozun11 

Radnego Pawlikowskiel(o uderza zbyt znaczna suma Mk. jest najpewniej obustronną; pewną rolę odgrywają osobi51e a 
250,000.- na opał dla sikół w porze zime>wej, gdyż omawiany bi<;je, - jednak żadna z zainteresowanych stron nie powinna 
okres budżetowy obejmyje tylko 2 miesiące zimowe. czuć w dalszym ciągu dotknię1ą. 

Burmistrz Swiercz wyjaśnia. że brać należy w rachubę 3 . W głosowaniu większością głosów uchwalono wyrazić Z 
miesiące zil)'lowe, tudzież możliwość wpostu cen za węgiel. .;rządowi Polskiej Macierzy ::.zkolnej żywe ubolewanie z pow 

Wobec ostatniej zmiany Dekretu o ochronie lokatorów, zajętego przez Zarząd Macierzy nieustępliwego stanowiska w prz 
przewidującego obecnie zwrot przez odnajmującego lokal części toczonym podczas powyższej dyskusji zatargu .z Komisją Kult 
wydatków na reperacje i wywożenie nieczystości, hurm. Swiercz ralno-Oświatową na tle połączenia, istniejących w swoim cza 
wnosi o podwyższCłlie kredytu Mk. 23,000.- przęwidzianego na dwu uniwersytetów ludowych oraz późniejszego udaremnien 
zapłacenie komornego .od wynajmowanych lokali szkolnych, do wspólnych poczynań oświatowych . 
wysokości -sumy Mk. 40,000.- . Poczem subsudjum dla Uniwersytefu Ludowego w s1101 

Przystąpiono do rozpraw nad tytuł, Ili Rozdz. VII .subsydja". Mk. 18,750.- uchwalono jednogłośnie . 
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:»ubsydja dla Bibljotekl Żydowskiej w sumie Mk. 4,so0.-
1 dla Bibljotekl Im. J. Piłsudskiego w sumie Mk. 6,000.- uchwa-
tono Jednogłołnie. · 

Subsudjum dla Progimnazjum Niemieckiego w sumie Mk. 
37.SOO.- przyjeto wiekszością głosów. 

Przeciw subsydjowaniu Progimnazjum Niemieckiego wypo
wiada sie stanowczo r. Pawlikowski, motywując swe stanowisko 
tym, te Progimnazjum to, · jako szkoła czysto narodowościljYli' 
z jezykiem wykładowym niemieckim ma w Państwie Polskim co 
11ajwytej rację bytu, jako zaltład naukowy prywatny. Subsydjo
wanie zaś takich zakładów zarówno przez władze państwowe 
jak i miejskie jest wysoce niewłaściwe i szkodliwe. 

Wobec przegłosowania rzeczoneiO subsudjum prrewodni
.czący zamyka dyskusję na ten temat. 

. Pozostałe subsydja, a mianowicie: 
na ::i i. kolę Doksztalcającą · w sumie 

· dla Polskiej Macierzy Szkolnej w sumie 
dla Stow. Pomocy Młodzieży Akademickiej 

uchwalono jednogłośnie. 

Mk. 37,000.-
7,500.-
5,000.-
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w przedmiocie umieszczenia w budżecie kredytu w sumie 
2 miljonów marek na budowę 2machu szkolnego zabiera głos 
radny Griinberg. • 

Radny Griinberg · uważając budowę gmachu szkolnego, od
powiadającego nowoczesnym wymaganiom techniki, · za rzecz na
der wskazaną, nadmienia, że przyglądając się gospodarce miej-

• skiej, uderza go pewna szkodliwa jednostronność, brak krytycyz. 
mu w sprawach oświatowych. Magistrat ofiarowując sumę Mk. 2 
miljonów na budowę gmachu szkolnego winii:n przedewszyst
·kiem · mieć na uwadze niezwykle ·trudne warunki finansowe, z 
któremi boryka się rltrząd miasta. Co najwyżej, miasto mogło
by przeznaczyć bezpłatnie na budowę gmacha szkolnego budu· 
lee oraz plac pod budowę. Wlad ze państwowe, pozbawiając 

miasło najbard1iej wydatnego źródta doc!1odu w postaci podatku 
dochodowego, są obowiązane do finansowania właśnie takich 
przed sięwzięć . Na l eży jedynie wdrożyć ·energiczną akcją ze stro
ny Magistratu u kompetentnych .vładz, a napewno uzyska się 

odpowiedn ie zasoby pien iężne , konieczne do realizacji budowy 
gmachu. · 

Następn ie ławnik Wojciechowski, podnosząc niezwykłe za
sługi Pol ko-Amerykańskiego Komitetu Pomocy Dzieciom w ak
cj i dozywiania dzieci, dzięk i qemu u•unięto obawę zwyrodnienia 
fizycznego dziatwy polskiej, tudzież nadmieniając, że miejscowy 
Komitet Pomocy- Dz ieciom walczy z odromnemi trudnościami 

fizycznemi wno:;i ·o podwyższen le susydja w sumie Mk. 75,000.·
do su.my Mk. 90,000.- oraz o anulowanie zaciągniętej w swoim 
czasie przez wspomniany Komitet pożyczki w Kasie Miejskiej w 
kwocie Mk. 40,000. --

W głosowaniu wniosek .ławnika Wojciechowskiego uchwa-
lono jednogłośnie . . 

Przy okazji r. Chudobi1i 5ki porusza sprawę systematyczne
go zakazu zabierani;i nawet w wyjątkowych wypadkach jak cho
roba dziecka, wydawanych w kuchniach P. A. K. P. D. obiadE>w 
do domu. Podobny zakaz jest często krzy11:dz1cym. 

Tym 5posobem ·uniknie się kon i<!czności wyszukiwania no· 
wych źródeł dochodu drogą wprowadzania nowych podatków 

na mieszkańc~- miasta, - w szczególności . na sfery przemy
słowo- handlowe, obciążone dotkliwie ciężarami podatkowemi. 
Warunkiem dobrobytu miasta jest .rozwój przemysłu i handlu, 
przeżywającego w' ohecnych warunkach zupełną stagnację, -
w poważnym stopniu równ ież wskutek obciąże nia podatkowego 
oraz n ieprzyjaźnych warunków egzystencji , jak wysoka .taryfa za 
popęd i światło elektryczne. Już obecn ie widoczną jes( masowa 
emigracja drobnych przemyslowców do Łodzi. Wobec powyż-
szego. radny rea sumując swe wywody wnosi o: • 

1) umieszczenie sumy 2 miljonów marek na budowę S~koły 

w rozchodzie; umieszczając zarazem taką samą sumę w 
przychodzie, przewic!zianą z uzyskania pożycz ki państwowej, 

2') ofiarowanie przez miasto wzamian za gotówkę bezpłatnie 

materjału budulcowego oraz placu pod budowę gmachu 
szkolnego. 
Replikując na wywody przedmówcy, burinistrz Świercz o 

świadcza, że zapoczą tkowanie hudowy gmachu szkolnego · i;rzez 
miasto jest zadaniem bezsprzecznie koniecznym i przesądzonym. 
Zar;:ąd miejski, um i eszczając w budżecie sumę Mk 2 miljony na 
budowę gmachu szkolnego, przewidywał, że część tej sumy bę· 

dzie zużytą na pokrycie wartości materj_ułu budulcowego, czerpa
nego z lasów miejskich. Połowę kosztów budowy pokryje Skarb 
Państwa, na pozostałą część uzyska s ię pożyczkę pod ·dogodnemi 
warunkami spłaty. le swej strony Zarząd miasta musi budowę 

amacbu szkołneeo zapocz~tkować, tak te umieszczenie sumy 2 
milj. Mk. nie jest bynajmniej zbyteczne. 

W głosowaniu sumę Mk. 2 milj. na budowę szkoły uchwa-

lono. . 
Rozdział VII • Wydział Szkolny• w rozchodzie z wyżej u

mieszczonemi zmianami w głosowaniu uchwalono. 

BG14blał llll. • W7d1la.ł dobroes7aaJ". Bozrlaód. 
TJłul I .• Kos.ta admhał1kae7jae• 

Radnego Pawlikowsltiego uderza zbyt wielka ilość pracowni
ków w Wydziale. Dobroczynnym .w liczbie trzech. 

Burmistrz Swiercz wyjaśnia, ie pracownicy ci zajęci są rów
nież w Wydziale Zdrowotności, będąc obarczeni dostateczną iloś
cią pracy. W dodatku jeden z nieb korzystał jedynie z połowy 

przysłu2ującego mu uposaieilia. Obecnie w związku z mniej
szym nawałem pracy w rzeczonych Wydziałach pozostanie jedy
nie 2 pracowników. 

Po powyżs.zyf11>llytuł I i tytuł li i tytuł Ili Rozdziału VIII 
w głosowaniu przyjęto . 

Z okazji uchwalenia tytułu IV .opieka nad- grobami pole
głych" radni Czapliński, Paul i Lewandowski wzywają Magistrat 
-doroztocżenia o-dpowiedniego nadzoru-nad -grobamt-1roległyci.---:r: 

w czasie zmagań się wojsk nieprzyjacielskich żołnierzy. ObJ!cny 
stan grobów daje wiele do życzenia, należałoby pamiętać zarów
no o · poległycl'I' pogrzebanych na miejscowych cmentarzach, .jak 
i o grobach znajdujących się na polach i drogach. ' 

Prócz tego na wniosek r. Lewandowskiego, polecono Ma
gistratowi przestrzeć drogą ogłoszeń w .Gazecie Zgierskiej" pl}
bliczność, aby otaczała groby poległych należytą opieką i dono
siła o wsze\ kich przekroczeniach osób lekkomyślnych, ·uszkadza
jących umyślnie groby, czy też zrywających rosnące na grobacb 
upiększające r_c>~iny. Odpowiednie tablice z ostrzeżeniami win
ny być umieszczone przy wejściach na cmentarze. 

Tytuł V. "Subsydja dla instytucji dobr.-społecznych. 
Na skutek szeregu podnoszonych zarzutów, że umieszczone 
w budżecie sudsydja dla: instytucji dobroczynnych przy gminach 
wyznaniowych co do ~wej wysokości nie odpowiadają liczhie członkó'i,v 
tych że gmin, burmistrz Swiercz wyjaśnia, że za podstawę przy okre
śl e n i u subsydjum dla każdej gminy brano nie liczbę wiernych, 
a tylko ilość pacjentów w ins!ytucjach zamkniętych; tudzież za
chowano proporcje: stosowaną w ubiegłym roku przez Wydział 

Powiatowy Sejmikn Łódzkiego . Wobec zaniechania subsydjowa
nia omawianych instytucji .przez władze powiatowe Magistrat był 
zmuszony podnieść znacznie udzielane subsydja w porównaniu 
z takiemiż w ub:eglym roku. Pierwotnie preliminowene sumy 
na ten cel, wskutek przeoczenia ochronki,. utrzymywanej przez 
miejscowe Kolo Pań, uległy pewnym zmianom i przedstawiają 

sie jak n iżej : . 
i) para fji katolickiej dla· ochron, dómu sierot 

i przytułku starców Mk: 182,000.-
2) gminie ewangielickiej dla ochronki, domu 

starców i domu sierot 
3) stacji opieki nad matką i dzieckiem 
~ ) gminie żydowskiej dla ochron 
5) gminie mariawickiej dla ochron, d0mu sie-

125,000.-
51 ;000.-
46,000.-

ro t i domn starców 96,000.- „ 
6) Ochronce przy Stow. Pań • 50,000.-

Powyżej umieszczone subsydja uchwalono jednogłośnie . 

Radny Pawlikowski, opie(ając się na wymowie cyfr, tworzą· 
cych uchwalone subsydja, stwierdza. że gminy wyzna11iowe nie
katolickie p'omimo stosunkowo małej ilości członków, posiadają 

wiGcej pacjentów w swych instytucjach dobroczynnych. Opieka nad 
stare.ami jest niewysta rczającą, na każdym kroku spotyka si_ę lu
dzi, których nal eżałoby umieścić w odpowiednich przytułkach. 

Wobec tego radny Pawlikowski stawia wniosek uchwalenia przez 
Radę Mi ejsk ą budowy specjalnego przytułku dla biednych starców, 

niezdolnych do pracy (bez różnicy . wyz.nania)_Uunkszg,e'"·"'--""a.....,... _ __, 
cel odpowiedniego kredytu w budżecie. 

Wniosek r. PawlikowSKiego popiera gorąco burmistrz Swiercz 
. podkreślając, że tak samą opieką jak ochronki, powinniśmy oto
c zyć również niedo l ężnyc h starców. 

Wniosek r. Griinberga, odesłania omawianej sprawy celem 
jej opracowa11ia do Komisji Budżetowej, większością głosów 

upadł . 
Poczem Rada Miejska uchwala przystąp ić do budowy przy

tułku dla niezdolnych do µracy biednych starców, umieszczając 

w budżecie w tym celu kredyt w wysokości l miljona marek. 
Burmistrz ;,wiercz. przyrzeka, że Magistrat odniesie się do 

Zarządu Polsko - Amerykańskiego Komitetu ·Pomocy Dzieciom 
z przedstawieniem konieczności odstępywania w pewnych wyjąt

kowych okolicznościach od przepisanej reguły, by tym sposobem 
umożliwić chorej dziatwie korzystanie z obiadów. 
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Poaem r. Sitka stawia wniosek podwyiszenla wyznaczoncao lazdJ..ze Z&ler.za..l..do...Zgierza pobiera-się dopłatę jako podatek 1absJd.lullł dla Slłaiy OjDlóweJ. ~ su~ Mk. 200,000.-. na rzecz miasta Zgierza. -UzasacllMM<: wniosek r. liWCI. r. Zerncłt podnosi ogromne Bilety uprawniające tylko "do jazdy poza obrębem Zgierz~ znaczenie istnienia Straży O&niowej, co da się dopiero naleiycie wolne są od podatku. 0 :>. ocenił podczas poiarów. . Radny '°rata swe z~umienie, ti: Ma- § 2. &!strat umieścił w budtec1e subsyd1~m dl~ Strazy tak .małe1 wy- _ Podatek_wynosi 10'/o zarówno od biletów jednorazowych sokości, kiedy utrzymanie w dobrym stanie narzędzi I inwentarza jak i od biletów stałych . 
Straty, utrzymanie stałego dozorcy, światło, ~pał i t •. p. wydatki Od stałych biletów, które uprawniaj" do jazdy również posięgaj11 b. znacznych sum przekraczających kilkakrotnie przezna- za obrębem miasta, podatek pobiera się tylko od sumy, którą czone subś)'djum. Wniosek przedmówcy motywuje również r. należałoby zapłacić za bilet, ważny tylko w obrębie miasta; Zemdt przez por<lwnywanie subsydjum dla Straty z innemi kre- Wolne są od podatku bilety bezpłatnej jazdy i bilety ulgo-
dytami na podobne cele. . we. 

Rada Miejska w myśl wniosku r. Sltl(i uchwala jednogłośnie 
podnieść subsydjum dla Straży Ognio·::ej do sumy Mk. 240000.· 

Tftul VI. „Kuehala Iłej11ka"_. . 
Odpowiada)ąc na oświadczenie r. Czaplińskiego, ie wyda

wanie obiadów bezpłatnycti z Kuchni Miejskiej należałoby zanie
chać, wypłacając istotnie biednym mieszkańcom zapomogi. w go
tówce, burmistrz Swiercz nadmienia, że obiady wydawane będą 
z Kucb11i Miej:;kiej tylko do I sierpnia b. ,r. Po tym czasie bie
dni otrzymy.vać będą zapomogi pjenięine względnie produkty 
w naturze. Tą drogą odpadną wydatki na ..ad.ministrację . 

'Tytqł VI i VI I przyjęto jednogłośnie. 
Poczem rozchód Rozdz. VIII • Wydział Dobroczynny przy-

jęto z uwzgl~!l.!_eniem wyżej cytowanych zmian. • 
Przychflc(:Rozdzi.ału VIII przyjęto jednogłośnie. 
Po p1>wfższr.irr zakończono~.~osiedzenie. . . 

Ogłoszenia urzędowe. 

• Ogłoszenie 
Magistrat m. Zgierza rozpisuje niniejszym konkurs na za-

miatanie rynków i placów miejskich. 
Reflektanci proszeni są o złożenie ofert najpóźniej do dnia 

20 czerwca r. b. do godziny IO ranó z podaniem dokładnych 
warunków w zamkniętych kopertach w Magistracie. 

Oferty zostaną otwarte w wyżej oznaczonym terminie w o
becności ubiegających się osób. 

Informacji w sprawie powyższej udzieli sekretarz Magistratu. 
Zgierz, dnia I czer11ca 1921 r. 

Burmistrz Jan Świercz. 

„ Ogłouenie. 
. Magistrat m. Zgierza zwraca właścicielom domów uwagę, 

że zamiatanie ul.ie uskuteczniane winno być do godziny 8 rano. 1 
W czasie suszy pożądanem byłoby polewanie ulic przed I 

zamiataniem wodą. I 
Zeierz, dnia 3 czerwca I 92 I r. /'\ag is trat. 

Ogłoszenie. 
Niniejszym podaje się do wiadomości. że odcinek karty 

chlebowej N2 12 uprawnia do nabycia I funta mąki pszennej kra
jowej za cenę Mk. 40.~ Sprzedaż odbywa się we wszystkich ko
operatywach. Zaznacza się, że mąka wydawana ·będzie tylko do 
środy, dnia 8 b. m. 

Karty niezrealizowane do tego terminu tracą swoją wartość, 
zaś pCY.i:ostała Yf kooperatywach ilość mąki oddana będzie pie
karzom. 

Zgierz, dnia 2 czerwca 1921 r. .Magistrat. 

I 
Ogłoszenie. , 

Sekcja Zaprowiantowania ma na sprzedanie większe ilości : 
mieszanki dla koni, ospy dla świń, otrąb przennych, fasoli bia
łej, grochu polnego, prosy, mąki peluszk@wej, soli, ryżu i śledz.i. 

' Zgierz, dnia 22 maja t 921 r. Magistrat. 

Statut 
o podatku od biletów kolei dojazclo-.vych na rzecz Kasy Miejskiej 

miasta Zgierza. 

Od każdego biletu 

Ma&istrat, Zgierz. 

eh, uprawniającego do 

. . § 3. 
Podatek pobierany jes!. przez zarząd kolei dojazdowych je-

dnocześnie z opłatą za przejazd. • 
Na bilecie jazdy winno być zazAaczone, że kwota podatku 

wliczona jest w cenę biletu. 
§ 4. 

Dyrekcja interesowanych kolei obowiązana jest wpłacić po
datek do kasy m. Zgierz w ciągu pierwszych 20-tu' dni po upły 
wie miesiąca, w którym podatek został pobrany. 

§ 5. 
W celu sprawdzenia prawidłowego wpływu podatku Magi

tratowi przysługuje prawo wglądania do ksiąg i innych dowodów 
Towarzystwa Akcyjnego Łódzkich Elektrycznych Kolei Dojazdo-
wych. · 

§ 6. 
· W końcu _każdego roku obrac~unkowego wymienionego 

Towarzystwa t. ·l · za czas _od I stycrma do 31 grudnia, dyrekcja 
winna złożyć Magistratowi wy"kazy pobranego podatku, 

- § 7. 
. . Na koszty, które powstają dla dyrekcji omawianego przed
s1ę~1ors1~a z powodu wykonania przepisów niniejszego statutu, 
odlicza się od sum . pobranego podatku 2°/, na ich korzyść ty-
tułem odszkodowania. · 

§ 8. 
Niniejszy statut podatkowy, po zatwierdzeniu przez władz~ 

nadzorcz~bowiązuje od dnia ogłoszenia przez Magistrat m. 
Zgierza. _ 

Jednocześnie traci moc prawną regulamin podatkowy, uch-
" alony w dniu 19 sierpnia 19 I 9 r. · 

Zgierz, dnia 2 czerwca I 92 I r. 
Burmistrz· Jan Świercz. 

[)yrekcja . 
Państwowej Szkoły Kupieckiej 

podaje do wiadomości, iż egzaminy wstępne odbędą się w koń ·· 
cu sierpnia. 

Zapisy kandydatów, którzy ukończyli conajmniej . 5 oddzia
łów szkoły powszechnej lub I klasy gimnazjum, przyjmowane 
są codziennie w kancelarji szkoły, ul. Łęczycka 5. 

Dyrektor Szkoły: J . . St. Cual<. .. ,,,,,,,,,,.,,,,,,,,,,. ·-~ 5Kóry do wyprawy 
~ . C.IEL:ĘCE, KOZIE, KOŃSKIE i BYDLĘCE. 
\ 

~ 
• 

przyjmuje: 

Garbarnia Fr. Sik,orskJ i 5-k,a 
Zgierz, ul. Konstantynow~lr.a, fabry~a p. Maxa. 

Sprzedaż skór gotowych po cenach fabrycznych 
w sklepie .Jutrzenka", .Łęczycka, róg Parzęczewskiej . .. ,,,,,,,,,,.,,,,,,,,,,. 

ChudobińŚki Jan zgubił dowód osobisty. 
Grabowski Franciszek _zgubił kartę zwolnienia. 

Druk M. Nowicki i S-ka Zeie 
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